
برجام تأثيري در زندگي مردم نداشت
مشکلات معيشتي مردم  دغدغه عميق و مستمر من است

برجام، بي نتيجه بودن مذاکره با امريکا و بدعهدي آنها را بار ديگر ثابت کرد
اگر اتهام دخالت در کودتاي ترکيه ثابت شود رسوايي بزرگي براي امريکا خواهد بود

رهبر معظم انقلاب در ديدار هزاران نفر از اقشار مختلف مردم از سراسر کشور:

روزنامه سياسي،  اجتماعي  و  فرهنگي صبح  ايران
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خبرسنجي هاي  امروز
 بي حيايي كلاهبرداران اصلاح طلب 

در سخن گفتن با مردم
 كجاي حرف هاي امام جمعه قائم شهر 

همين صفحهتوهين است؟!

  شبكه هاي اجتماعي در واكنش به انتشار  مطلبي درباره ويندوزهاي قديمي در روزنامه 
اطلاعات نوشتند: لطفاً وسط جشن تولدهايي كه براي برخي ها مي گيريد سري هم به خدمات 

كامپيوتري سركوچه بزنيد و ببينيد مردم الان از چه ويندوزي استفاده مي كنند!

  دكتر زيباكلام هنوز راجع به بازي پوكمون گو اظهار نظر نكرده است.
 كسي خبر داره از ايشون؟

شبکه گردي

بي حيايي كلاهبرداران اصلاح طلب 
در سخن گفتن با مردم

كلاهبرداري بزرگ اصلاح طلبان از مردم ايران در اين روزها كه ماه ها زودتر از   
زمان معمول و معقول، تبليغات انتخاباتي را شروع كرده اند، پررنگ تر شده است. 
شكوري راد، دبيركل حزب اتحاد ملت ايران اسلامي با همين شيوه كلاهبرداري  مي گويد: 
»هشت سال خرابكاري احمدي نژاد بيش از هشت سال كار لازم دارد كه به نقطه صفر ٨٤ 
برسيم!« در واقع اصلاح طلبان دليل اين همه حرص و ولع براي بازگشت به قدرت را اينگونه 
توجيه مي كنند كه چهار سال اول كه هيچ، چهار سال دوم باز هم هيچ و چون اصلاح هشت 
سال خرابكاري احمدي نژاد زمان بيشتري از هشت س��ال وقت مي برد، پس مردم چند تا 
هشت سال مثلًا صد سال يا دويست سال وقت به ما بدهند تا برگرديم به نقطه صفر ٨٤! اين 
بي حياي��ي در رويارويي و س��خن گفتن با مردم در حالي اس��ت كه ش��عارهاي روحاني و 
اصلاح طلبان حامي او در زمان انتخابات 92 يكسره اميدبخش و معطوف به حل مشكلات 

در كمترين زمان و دوره هاي صدروزه و چند ماهه بود. 
شكوري راد همچنين گفته: »كانديداي اصلاح طلبان در سال 96 روحاني است.«

-------------------------------------------------------------------
كجاي حرف هاي امام جمعه قائم شهر 

توهين است؟!
رس��ول منتجب نيا در سخناني كه ناش��ي از تعصب و خوي استبدادي برخي   
اصلاح طلبان است، به امام جمعه قائم شهر حمله كرده و مي گويد: »كساني كه 
با امام مخالف بودند امروز تئوريسين هتاكي به بيت ايشان شده اند. معنا ندارد امام جمعه  اي 

براي اعضاي بيت امام تعيين تكليف كند.«
امثال منتجب نيا و اصلاح طلباني كه در دايره دموكراسي، مردم را صاحب و داراي حق تعيين 
تكليف براي امرا و مسئولان حكومت مي دانند، معلوم نيست چطور امامان جمعه را از اين 
دايره دموكراسي خواهي كنار مي گذارند و معلوم نيست چرا چند سؤال ساده آيت الله معلمي 

را توهين به بزرگان)!( تلقي مي كنند. 
امام جمعه قائم شهر در روزي كه سيد علي خميني در قائم شهر حضور داشت، پرسيده بود: 
»مدت هاست منتظر بوديم تا فرصتي به دست آورم در حضور برخي از اعضاي بيت شريف 
امام درددل كنيم. مگر نمي دانستيد كه تصميم مجلس خبرگان در معرفي جانشين شايسته 
امام براساس اشاره همان عبدصالح سفر كرده بود و انتخاب بجايي بود، پس چرا در برابر جفا 
و سوءرفتار عده اي بريده از خط امام س��كوت مي كنيد و چرا فتنه هاي ٧٨ و ٨٨ را محكوم 
نكرديد و مع الأسف با سران آن واقعه ملاطفت و مصاحبت داريد؟! همان گونه كه قول و فعل 
و تقرير معصومين در احكام شرعيه حجت است، طبعاً در همسويي با انحراف، سكوت و تقرير 

همچون همراهي قولي و عملي، تلقي مي شود و پيامدهاي ناگوار دارد.«

چرا تجربه برجام 
بيدارشان نمي كند؟!

برجام مهم تر از آنكه يک توافق حقوقي باشد، يک پديدار تاريخي 
اس��ت. نگاه تاريخي به برجام نه از سر ذوق زدگي، بلكه به جهت 
نقشي كه در شكل گيري تاريخ يک ملت و البته ملل ديگر دارد، 
مهم اس��ت. به  بيان  ديگر هرچند عده اي روزهاي ابتدايي به هر 
دليل آن را يک توافق تاريخي مي دانس��تند و غريو ش��ادي سر 
مي دادند، اما دورانديش��ان به فراس��ت دريافته بودند برجام هر 
اندازه بزرگ باشد، چيزي جز تكرار تاريخ نيست! اما آنچه آن را 

بااهميت تر مي سازد، درس آموزتر بودن آن است. 
آنچه در ذات هر تجربه اي نهفته است، هزينه هايي است كه براي 
درک آن بايد پرداخت. همه آن جمله معروف را به ياد داريم كه 
»تجربه آموزگار سختگيري است كه اول امتحان مي گيرد و سپس 
درس مي دهد.« براي درک برجام هزينه هاي قابل توجهي داده ايم 
كه كم ارزش نبوده اند. هزينه هاي مادي و مس��تقيم اين تجربه، 
داده هاي ما بود كه در ابتداي اين معامله به نشان حسن نيت طرف 
ايراني به صورت نقد و پيش پرداخت عرضه شد تا آنكه به اميد نسيه 

امتيازات طرف مقابل امضاي طرفين در پاي برجام بنشيند. 
علاوه بر اينها برجام هزينه هاي معنوي و غيرمستقيمي داشت 
كه به مراتب مهم تر از هزينه هاي مادي و مستقيم آن بود. نزديک 
به چهار دهه دس��ت رد بر التماس هاي مكرر نظام سلطه براي 
نشستن پشت ميز مذاكره چيز كمي نبود؛ خصوصاً تأثيري كه 
همين ايستادگي بر الگوسازي از استكبارستيزي در سطح جهان 
مستضعفين داشت.  با اين  حال هر تجربه اي هزينه دارد، لاجرم 
برجام نيز بايد تجربه مي شد. اما چرا؟ مگر غير از اين است كه رهبر 
معظم انقلاب  اسلامي بارها و مكرراً، بر بي نتيجه بودن اين مسير 
تأكيد و تصريح كرده بودند و دورانديشاني كه منافع ملي را مرجح 
بر همه  چيز مي دانند نيز در خصوص حركت در كوچه بن بست 
هشدار داده بودند؟ همه به ياد داريم كه 33 ماه پيش و درست در 
روزهايي كه حتي خبري از توافق ژنو نيز نبود، حضرت آيت الله 
خامنه اي به  صراحت فرمودند: »بنده همچنان كه گفتم خوش بين 
نيستم؛ من فكر نمي كنم ]از[ اين مذاكرات آن نتيجه اي را كه ملت 
ايران انتظار دارد، به دست بيايد، لكن تجربه اي است و پشتوانه 
تجربي ملت ايران را افزايش خواه��د داد و تقويت خواهد كرد؛ 

ايرادي ندارد اما لازم است ملت بيدار باشد.«
آن روزها ب��راي جمعي از فعالان جبهه مؤم��ن انقلابي اين 
س��ؤال بود كه اگر بي فايده يا احتمالاً زيان بار بودن مس��ير 
فعلي را مي دانيم، براي چه بدان تن مي دهيم. اين پرس��ش 
زماني جدي تر شد كه به نام برجام، ماشين هاي سانتريفوژ 
جمع آوري ش��د، قلب رآكت��ور اراک خارج ش��د و... اكنون 
به مراتب آسان تر و مبس��وط تر مي توان اين پرسش مهم را 
پاسخ داد. تجربه آن هدفي بود كه اين دستاوردهاي علمي 

براي كسب آن هزينه شد.| بقيه در صفحه 2

سرمقاله

محمدجواد اخوان 

  به رسم هميش�گي دولت يازدهم تا تريبوني در 
اختيار قرار مي گيرد روي مس�ئله برجام تأکيد و 
شاخص هاي ناملموسي براي واکاوي موفقيت هاي 
برجام ذکر مي شود که غيرقابل اندازه گيري است. 
رئيس جمه�ور مي گويد برجام براي کش�ور عزت 
به همراه آورده اس�ت و ش�بکه هاي مجازي بدون 
وقفه به کار مشغولند!اظهارات و دستاوردهايي که 
تاکنون نمودي در معيشت مردم و بهبود وضعيت 

اقتصادي و آمار اشتغال نداشته است

روحانی: 

برجام به ما عزت داد
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 شبيه شما 

ايراني ها هستيم
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